
Beszámoló az Érdi Lengyel-Magyar Kulturális Egyesület 2021. évi tevékenységéről.  
 
Nehéz beszámolni a 2021. évről, hiszen a koronavírus-helyzet eléggé meghatározta az 
életünket. 
 
A 2004-ben alakult Érdi Lengyel-Magyar Kulturális Egyesület célja elsősorban a lengyel és 
magyar nép története közös pontjainak feltárása, bemutatása, a lengyel kultúra, irodalom, 
művészetek megismertetése, a lengyel hagyományok megőrzése. Programjainkkal 
megnyertünk az Érden és környékén – többnyire magyar családi kötelékben élő lengyeleket 
éppúgy, mint a két nemzet története, kultúrája iránt érdeklődő magyar nemzetiségű 
polgárokat. Hisszük és valljuk, hogy civil szervezetként sokat tehetünk a két nép barátságának 
elmélyítése érdekében. Kulturális előadásokat szervezünk, képzőművészeti és történeti 
kiállításoknak adunk teret, de kapcsolatot tartunk lengyelországi kulturális egyesületekkel is. 
Létszámunk eddig szinte folyamatosan emelkedett, ez most megállt. „köszönhetően” a 
vírusnak is. A 2021. év végén 70 tagunk volt. Fölajánlottuk a tagoknak a kisebb összegű 
tagdíj befizetését, de alig éltek a lehetőséggel. 
Elvileg elmondhatjuk, hogy rendezvényeinken, programjainkon nemcsak tagjaink vesznek 
részt, hanem számos egyéb érdeklődő is megjelenik. De a 2021. év nem volt szokványos a 
pandémia miatt, rendezvényeinkből nem mindent tudtunk megtartani.  
Az éves beszámoló közgyűlésünket is csak online tarthattuk meg márc. 28-31. közötti 
időintervallumban. Itt elfogadta a tagság az elmúlt évi tartalmi beszámolót, a pénzügyi 
beszámolót, illetve a 4 éves ciklusbeszámolót is. Miután vezetőségválasztásra is sor kellett 
keríteni, ezt június 12-én tartottuk, már személyes jelenléttel. Az elnökség tagjai lettek: 
Bazsóné Megyes Klára elnök, Dózsa Lajos, Podlussány Erzsébet, Sebestyénné Majchrowska 
Ewa, Vernyik Anett. Az elnökség alelnökké Sebestyénné Ewát, titkárrá Dózsa Lajost 
választotta. 
A későbbiekben azonban gondjaink voltak, bár úgy éreztük, mintha több program maradt 
volna el,. Tény, hogy nem tartottuk meg a közös vallási ünnepeket, hiszen ezek erős 
személyes találkozással járnak, evés, ivás, személyes jókívánságok átadása. 
A programokról.  
Márciusban képviselőink (Aradi Gabriella, Dózsa Lajos))  a diósdi emlékműnél koszorúztak. 
Júl. 15-én  a Lengyel Intézetben fogadott bennünket Joanna Urbanska igazgatónő, aki 
bemutatta a tevékenységüket, mi (10 fő) pedig megtekintettük A tátrai futárok nyomában és a 
Witkacy arcai c. kiállítást.,  
Július 26-án megtartottuk az érdi vonatkozású, a mohácsi csata hőseire történő 
megemlékezést. Dr. Csőzik László polgármester úr mondott beszédet, Baka Györgyi és Dózsa 
Lajos közreműködött. Szép számmal vettek részt a tagjaink, de más érdiek is eljöttek – 
nemcsak a szentmisére, hanem az ünnepségre is. 
Szeptember 1-jén id. Antall József és Baló Zoltán sírjánál tartott megemlékezésen vett részt 
néhány tagunk. Köszönet a Rege-házaspárnak hogy képviselnek bennünket másokkal együtt, 
idén Burnáz Éva és Podlussány Erzsébet is jelen volt. 
Szeptember 25-én egy olyan találkozót szerveztünk, amelyet bármikor lemondhattunk volna, 
ha a helyzet úgy hozza. Egy közös bográcsolós programra került sor, természetesen 
süteményekkel, italokkal is. Amennyire lehetett, betartottuk a „szabályokat”, eleve az udvaron 
rendeztük, igyekeztünk egymásra, a távolságtartásra figyelni. Hangsúlyozom, ekkorra már 
mindenki többszörösen oltott volt! 
Október 27-én könyvbemutatót tartottunk a könyvtárral és a Lengyel Intézettel közösen. Okos 
Márton Erdélyi lengyel emlékhelyek c. könyvét ismerhettük meg a szerző vetítéses 
előadásában, Bagossy Hajnal közreműködésével. Természetesen Joanna Urbanska 



igazgatónő, valamint Sebestyénné Ewa könyvtárigazgató is köszöntötte a résztvevőket. 
Bazsóné Klára volt az est háziasszonya 
November 24-én  Zajti Ferenc (tagtársunk) filmjéhez kapcsolódó könyvbemutatót tartottunk. 
Érdekes volt, hiszen a filmet (illetve annak első változatát) már láttuk, beszélgettünk róla – 
most az utólag, de a film alapján (is) készült kötetről kaptunk tájékoztatást. Az Autóstoppal 
Lengyelországban c. könyv közreműködői közül Barnaföldi Gábor, Kiss Gy. Csaba és 
Kubassek János jelentek meg – természetesen Zajti Ferencen kívül. Érdekes epizód volt, 
amikor egyik tagtársunk, Kirilly Edit fölállt és elmesélte az ő lengyelországi stoppos 
kalandjait.  
Elmaradt a lengyelországi tanulmányút, miután a lengyelek nem fogadták el a keleti 
vakcinákat. 
Megvalósítottuk viszont az egri utat, természetesen a lengyel menekülttáborok fölkeresését 
folytatva. Az egri lengyel önkormányzat vezetője Jadwiga Florienska (és annak férje), 
vezetett bennünket  a várban levő tábor, illetve egy ott szereplő, Balassi-kortárs lengyel költő 
emléktáblájához, a lengyel gimnáziumhoz, majd a megyei könyvtár falán levő, Dembinszkyre 
emlékező táblához. A könyvtárban frissítővel vártak bennünket a kollégák, ismét 
bebizonyítva, a könyvtárosok mindig számíthatnak egymásra. Koszorúztunk a temetőben 
nyugvó lengyelek sírjainál is. Jártunk a kisnánai várban, a Jesse-oltárról híres gyöngyöspatai 
templomban, az egri Gárdonyi-házban, a minorita templomban, valamint Noszvaj összes 
nevezetességét fölkerestük (kastély, barlanglakások, tájház, utóbbiban finom ételekkel 
italokkal vártak bennünket). Első este borkóstolón, vacsorán vettünk részt a Szépasszony-
völgyben, a Sike-pincészetben. Szállásunk egyébként a Wigner Szakképző Intézet 
kollégiumában volt. 
Folyamatosan közvetítettem/közvetítettük az információkat a lengyel történelmi-kulturális 
eseményekről, pl. a lengyel nemzeti ünnepekről, a Lengyel Intézet eseményeiről. Többekkel 
együtt linkeket küldtünk a lengyel zenéről, kultúráról, filmekről . Föltettem a facebook-ra és a 
levelezőlistára is olyan fotókat, amelyek még nem voltak fönt.  
A tartalmi munkát a pénzügyek pontos intézésével, pályázatok megírásával segítettük. A 
tagdíjakat az év első felében befizette a tagság nagy része, igazában alig voltak elmaradások. 
Akik később sem fizették be, azokat töröljük a taglistáról. Nőtt picit a létszámunk – pedig a 
járványhelyzet nem indokolja ezt.  
Továbbra is támaszkodunk a Csuka Zoltán Könyvtár infrastruktúrájára.  
A személyes találkozót pótolandó, de mégis kapcsolattartásra is fókuszálunk.A tavaly 
megkezdett bemutatkozásnak is sikere volt, idén ezt azzal folytattuk, hogy kértem a 
tagjainktól recepteket, elsősorban lengyeleket, de bármilyen,”különleges” receptet is szívesen 
fogadtunk. Ezt Vernyik Anett összesítette, de majd még alakítunk rajta. És persze jöhetnek az 
új receptek is! És talán megvalósíthatjuk régi gondolatomat, hogy lengyel étkeket felvonultató 
programot szervezzünk egyszer!  
A pénzügyekről röviden. Az érdi önkormányzatnál nyertünk 250 ezer Ft-ot, az Emberi 
Erőforrások Minisztériumánál (Bethlen Gábor Alap) beadott pályázatunkra 450 ezer Ft 
érkezett. Ebből tudtuk az egri utat olcsón megvalósítani. A pályázatoknak is köszönhetően 
súlyos pénzügyi gondjaink nincsenek, amit terveztünk, megvalósítottuk. A számlánkon több, 
mint 1 200 ezer Ft van. 
Rendben vannak tehát a pénzügyeink. Persze ez nekünk is köszönhető, Sebestyénné 
Majchrowska Ewának, aki a készpénzes ügyeket és a könyvelővel való kapcsolattartást intézi, 
az elnök pedig a banki ügyeket, a pályázatokat. Elnökként én magam folyamatosan 
adminisztrálom a pénzügyeket (banki és készpénz) is egy táblázatban. Tehát naprakészen 
vagyunk a pénzügyeket illetően. 
Az egyesület kommunikációjában sokat jelentett az önálló honlap. www.erdlemke.hu. A 
honlapon minden fontos információ elérhető, megnyitható, így a médiamegjelenések is, 



ezeket most itt nem tesszük közzé. Sajnos nem mindig jelennek meg a tv-sek, de az írásaink 
sem az újságban – ezen próbálok javítani. Viszont a polonia.hu lehozza a publikációinkat és 
köszönettel tartozunk Végvári Györgyinek is, aki a kisdunaujsag.hu szerkesztőjeként mindig 
ír rólunk. Ezek is  megtalálhatóak a honlapunkon. 
A levelezőlistát továbbra is működtetjük. A Facebook-oldalunk is jól működik, ezzel is 
nyilvánossá tesszük a tevékenységünket.  
Köszönet azoknak a tagtársaknak, elsősorban a vezető társaimnak, akik segítettek a 
programok szervezésében, lebonyolításában! (Fotózás, teremrendezés, vendéglátás stb.) 
Egyben bízom abban is, hogy egyszer majd az országos lengyel vezetés is értékeli a lengyel-
magyar kapcsolatok terén kifejtett tevékenységünket. 
És nagyon bízom abban, hogy a covid-járvány lecsengésével ismét aktívan dolgozhatunk, 
ismét találkozhatunk.  
 
Bazsóné Megyes Klára elnök  
Diósd, 2022. február 17. 


